
G dy otrzyma∏em propozycj´ ob-
j´cia stanowiska g∏ównego me-
ned˝era MET, pracowa∏em dla

Sony Classical. Przyjaciele Êmiali si´, ˝e 
z jednego tonàcego okr´tu uciekam na
drugi, który jest w równie kiepskim sta-

nie. Choç zdawa∏em sobie spraw´, ˝e nie
mam doÊwiadczenia w tego typu pracy,
widzia∏em w tym tak˝e fascynujàce wy-
zwanie. Do tamtego wydarzenia jedyny
kontakt zawodowy z operà mia∏em,
uczestniczàc w realizacji nagraƒ.

Gdy tylko zaczà∏em, zda∏em sobie
spraw´, jak trudne zadanie mnie czeka.
MET by∏a wtedy bastionem konserwa-
tywnego podejÊcia do muzyki klasycz-
nej. Ruszenie go z posad wydawa∏o si´
zadaniem karko∏omnym, o ile w ogóle
mo˝liwym. PublicznoÊç stopniowo top-
nia∏a i tylko dlatego rada dyrektorów
zdecydowa∏a si´  zaprosiç do wspó∏pracy
kogoÊ z zewnàtrz. W tym miejscu nale˝y
wyjaÊniç, ˝e w Ameryce teatry operowe
dzia∏ajà inaczej ni˝ w Europie, gdzie
mogà liczyç na dotacje paƒstwowe i po-
zostawaç deficytowe. W USA w∏aÊcicie-
lami sà udzia∏owcy, którzy wyk∏adajà
pieniàdze na dzia∏alnoÊç, ale w zamian
oczekujà, ˝e bilety b´dà si´ dobrze
sprzedawaç. Je˝eli publicznoÊç przestaje
si´ interesowaç premierami, inwestorzy
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Peter Gelb to nazwisko, które ju˝ kilkakrotnie 
pada∏o na naszych ∏amach w kontekÊcie
Metropolitan Opera w Nowym Jorku. W styczniu
2010 by∏ on jednym z honorowych goÊci targów 
w Cannes, gdzie opowiada∏ o szczegó∏ach
narodzin i sukcesie transmisji przedstawieƒ
operowych do kin na ca∏ym Êwiecie. 
Oto, co powiedzia∏:
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si´ wycofujà i nie trzeba d∏ugo czekaç na
bankructwo.

Moim podstawowym celem sta∏o si´
rozbudzenie na nowo zainteresowania
ludzi dzia∏alnoÊcià teatru. Postanowi∏em
zrobiç to poprzez zaproszenie nowych
re˝yserów i producentów, którzy mieli
Êwie˝e pomys∏y na inscenizacj´ oper.
Podwoi∏em liczb´ premier do 3-4 w se-
zonie i zaczà∏em korzystaç z nowocze-
snych metod dotarcia do publicznoÊci
poprzez media. Nie wszystkie pomys∏y
zyska∏y aprobat´, ale nie ma w tej bran-
˝y decyzji, które wszyscy przyj´liby z en-
tuzjazmem. Sztukà jest manewrowaç na
tyle skutecznie, by z jednej strony przy-
ciàgaç nowà publicznoÊç, a z drugiej 
– zatrzymywaç starà.

Modelem, który warto zastosowaç 
w przypadku opery, jest ten, który od
dawna funkcjonuje w relacjach mi´dzy
fanami sportu i ich idolami wyst´pu-
jàcymi na stadionach. Tak w sporcie, 
jak i w operze mamy do czynienia 
z wielbicielami gwiazd. Sà gotowi wiele
poÊwi´ciç, by dostaç si´ na przedsta-
wienie z udzia∏em ukochanego zawod-

nika, w tym przypadku – tenora czy 
sopranu. W∏aÊnie dlatego transmisje
przedstawieƒ do kin okaza∏y si´ takim
sukcesem. Dzisiejsze gwiazdy fun-
kcjonujà przecie˝ na ca∏ym Êwiecie 
i meloman z Bombaju, Moskwy, Johan-
nesburga czy Aten, nawet kiedy nie 
mo˝e sobie pozwoliç na wyjazd do No-
wego Jorku, ch´tnie kupi bilet na takà
transmisj´ i b´dzie kibicowa∏ swemu

ulubieƒcowi Êpiewajàcemu górne „c” 
w którejÊ ze s∏ynnych arii.

Idea przedstawieƒ dla szerokiej pu-
blicznoÊci ma w MET d∏ugà tradycj´.
Zacz´∏o si´ od transmisji radiowych,

które realizuje si´ do dziÊ. Uzna∏em, 
˝e przynajmniej cz´Êç radiowej publicz-
noÊci zechce wy∏àczyç odbiorniki i pójÊç
do kina, by nie tylko s∏uchaç, ale i oglà-
daç wyst´py. Eksperyment rozpo-
cz´liÊmy w 2007 roku, ale nie oby∏o si´
bez przeszkód. Samo dogadanie si´ z 16
zwiàzkami zawodowymi dzia∏ajàcymi 
w teatrze stanowi∏o niema∏y sukces. 
Negocjacje trwa∏y rok.

Rozpocz´liÊmy przedsi´wzi´cie trans-
misjami do 60 kin. DziÊ mamy pod-
pisane umowy z ponad 1000. Tu tak˝e,
podobnie jak w pokazywaniu meczy
sportowych, nie ograniczamy si´ do 
jednej czy dwóch kamer, skierowa-
nych tylko na scen´ i g∏ówne postacie.
Wchodzimy za kulisy, gdzie w czasie
przerwy pokazujemy artystów i tech-
ników i z niektórymi rozmawiamy. 
Staramy si´, by widz przez ca∏y czas by∏
czymÊ zaj´ty i nigdy si´ nie nudzi∏. 

Kamery pracujà non stop, od pierw-
szego dêwi´ku uwertury do ostatniej 
sekundy owacji po przedstawieniu. To
wszystko sprawia, ˝e niedawne przedsta-
wienie „Carmen” obejrza∏o 330 tysi´-
cy osób na ca∏ym Êwiecie. Oko∏o 10% 
z nich to odbiorcy, którzy nigdy wcze-
Êniej nie byli w operze, ale taka forma
przekazu ich zainteresowa∏a i przy-
ciàgn´∏a.

OczywiÊcie podobne projekty muszà
kosztowaç. Nasz roczny bud˝et to 290
mln dolarów, z czego oko∏o 30 wyda-
jemy na dzia∏alnoÊç multimedialnà.
Wp∏ywy z biletów sà jednak na tyle 

du˝e, ˝e wk∏ad finansowy zwraca si´ 
z nawiàzkà. Obecnie oko∏o po∏owa na-
szych wp∏ywów z biletów pochodzi w∏a-
Ênie z transmisji. Wype∏nienie sal si´ga
obecnie 90 %, a liczba kin systematycz-
nie roÊnie.

Ciekawym i cennym efektem tego 
kinowego projektu jest te˝ wzrost zain-
teresowania naszym teatrem wÊród
obiecujàcych m∏odych Êpiewaków. 
W dzisiejszych czasach Êwiat klasyki
mo˝e m∏odemu cz∏owiekowi zaofero-
waç zwykle znacznie mniej ni˝ pop-
kultura. Pojawia si´ pytanie, jak ich
przekonaç, by spróbowali rozwijaç swo-
je talenty w operze. Istotnym ele-
mentem motywujàcym mo˝e si´ okazaç
popularnoÊç. ÂwiadomoÊç, ˝e na ca∏ym
Êwiecie w tej samej chwili spektakl oglà-
da kilkaset tysi´cy ludzi, jest fascynu-
jàca dla ka˝dego artysty. To przecie˝
wi´cej ni˝ jakikolwiek stadion.  ≤
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